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1. A Német Szállodaszövetség 2020. október 25-ei hírleveléből 
 

FELHÍVÁS TÜNTETÉSEN VALÓ RÉSZVÉTELRE 

A Német Szállodaszövetség arra kéri tagjait, hogy minél nagyobb számban vegyenek részt a 2020. 

október 28-ai tüntetésen Berlinben, az Alexanderplatz-on, melynek célja az un. 

rendezvénygazdaság megmentéséhez szükséges gyors állami intézkedések megtételére 

vonatkozó figyelemfelhívás. 

A rendezvénygazdaság a foglalkoztatottak számát és a GDP-hez való hozzájárulást tekintve a 

gazdasági ágazatok között 6. helyen van Németországban. Az ebben résztvevő vállalatok éves 

forgalma több, mint 264 milliárd €. A rendezvénygazdaság szorosan összefonódik a 

turizmusgazdasággal, melynek éves árbevétele kb. 290 milliárd euró. Ez az összefonódás, 

egymásra utaltság az oka annak, hogy a két ágazat szövetségei közös akciót, tüntetést szerveznek 

a koronavírus járvány okozta válság túlélését biztosító állami intézkedések mielőbbi 

meghozataláért. Az állam ezirányú intézkedéseivel az a legnagyobb probléma, hogy azok 

nincsenek összhangban az ágazatban működő vállalatok által összeállított „igénylistával”. 

A rendezvénygazdaság megmentésére ugyancsak Berlinben rendezett 2020. szeptember 9-ei 

tüntetéssel a szervezőknek azt sikerült elérniük, hogy megindult egy párbeszéd a Kormánnyal. Az 

újabb tüntetéstől a szervezők azt remélik, hogy a turizmusgazdaság még nagyobb figyelmet kap, 

amire a Kormány is reagálni fog. Az utóbbi hónapokban a szakma és politika képviselői között 

hasznos megbeszélésekre került sor, de ezeket nem követték gyors állami intézkedések különösen 

az önfoglakoztatók, egyéni vállalkozók túlélésének biztosítására. 

A rendezvénygazdaság, illetve vendéglátás és turizmusgazdaság elvárásai a következők: 

1. Áthidaló támogatások kibővítése 

• Egy un. vállalkozói bér bevezetése az önfoglalkoztatók részére, mely biztosítja túlélésüket 

• Támogatásra való jogosultság vonatkozzon minden vállalkozási formára 

• A támogatási keret határa érje el a havi 50.000 €-t 

• Az un. „Kurzarbeit” bértámogatás nagyságát, a bérköltség átlagának 20%-ról emeljék 50%-

ra 

• A támogatási programok a közép méretű vállalkozásokra is vonatkozzanak 

 

2. Hitelprogramok javítása 

• Futamidők, törlesztésmentes időszak meghosszabbítása 

• Gyors hitelek biztosítása 10 főnél kevesebbet foglalkoztató vállalkozások részére is 
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3. A vállalkozások veszteségei leírására vonatkozó volumenkorlát eltörlése, időbeli 

korlátjának 5 évre szóló meghosszabbítása 

 

4. Az EU támogatási keretfeltételeinek módosítása 

• Az eddigi támogatási keretek emelése 

• A gyorshitelek eddigi 6 éves futamidejének meghosszabbítása 

2. Markus Luthe – a Német Szállodaszövetség CEO-jának – néhány soros 

blogbejegyzése a „szállásadás tilalmáról” 
„A szállásadás tiltása” kifejezés 2020-ban rekord idő alatt a fejetlen politika szinonimájává vált 

Németországban. 2020. október 14-én a kancellár asszony és a szövetségi államok 

miniszterelnökei az éjszakába nyúló tárgyalásaikon sem voltak képesek arra, hogy a „szállásadás 

tilalmáról” szóló értelmetlen rendelkezést hatályon kívül helyezzék, vagy felfüggesszék. A 

jegyzőkönyv szerint csupán Berlin és Türingia képviselt más véleményt. Ami ezután következett az 

a Német Szövetségi Köztársaság történetében a hatalommegosztás és a politikai fejetlenség példa 

nélküli megnyilvánulása. Az egyes tagállamok (Land-ok) Bíróságai az „arányosság elvének 

megsértése miatt” egymás után hatályon kívül helyezték ezt a rendelkezést. Kezdte Baden-

Württemberg (október 15.), majd jött Alsó-Szászország (október 15.), Brandenburg (október 16.), 

Mecklenburg-Vorpommern (október 20.) és Schleswig- Holstein (október 23.). Mindezek után a 

Szövetségi Alkotmánybíróságnak eddig nem sikerült elvi döntést hozni ebben az ügyben. 

3. A Német Szállodaszövetség 2020. október 30-ai hírleveléből 
Angela Merkel kancellár és a tartományok miniszterelnökei a 2020. október 28-ai 

videókonferenciájukon azt a döntést hozták, hogy 2020. november 1-jétől 31-ig betiltják a 

vendégfogadást a kereskedelmi szálláshelyeken. Ez a döntés a turizmus, szállodaipar arculcsapását 

jelenti, s ellentétes azokkal az intézkedésekkel, melyekkel eddig a koronavírus járvány által 

súlyosan érintett ágazat nehézségein igyekeztek segíteni. A hírek szerint az átmeneti bezárásokra 

kényszerített vállalkozásoknak a Szövetségi Kormány rendkívüli kártalanítást fog nyújtani. Ennek 

nagysága 50 fős vállalkozásokig az előző év novemberi forgalmának 75%-a lesz. A nagyobb 

vállalkozásokra vonatkozó támogatás felső határárait rövidesen ismertetni fogják. A további 

részletekről szakmai egyeztetések várhatók, s az EU Bizottsággal is meg kell erről állapodni. Az még 

kérdéses, hogy a kártalanítás a nagy szállodákra, illetve kapcsolt vállalkozásokra vonatkozik e. Ezzel 

kapcsolatos kérdésünkre Berlinből nem kaptunk választ. A Német Szállodaszövetség csak a 

részletek ismeretében tudja értékelni a fent jelzett állami intézkedéseket. 
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4. Néhány költői sor a Hotels szállodai hírportál (USA) 2020. november 1-jei 

hírleveléből 
„Hullanak a levelek az Egyesült Államokban, a nyár nyomai már csak a visszapillantó tükörben 

látszanak.” Amint a híres költő E. E. Cummings írta: „A szél elfújta az esőt és az eget is elfújta, meg 

az összes falevelet. Csak a fák maradtak állva.” Azt hiszem sok szállodásnak is hasonló érzései 

vannak, úgy érzik magukat, mint a lombjuktól, leveleiktől megfosztott fák. De miért is maradunk 

állva? E. E. Cummings metaforáját használva azért, mert mélyek a gyökereink, tápanyagban gazdag 

talaj vesz körül bennünket, vastagok az ágaink. Évekig keményen dolgoztunk, hogy elnyerjük 

vendégeink elégedettségét, bizalmát. Kiváló szolgáltatásokat nyújtottunk, így erősítettük 

gyökereinket. Figyelmes, minden részletre kiterjedő napi üzemelésünkkel gazdagítottuk 

környezetünket, lojális, elkötelezett munkatársaink révén erősítettük ágainkat. És bár az idei 

nyárnak már a nyomai is halványulnak, érzelmekkel telve veszünk attól búcsút. Mi szilárdan 

kitartunk, állva maradunk, mint a fák télen. Ahogyan az ismert zeneszerző Chud Sud írta „Szeresd 

a fákat, melyek elhullajtják leveleiket, de bíztasd őket, hogy jövőre újra próbálkozzanak”. 

5. Joe Biden elnökké választásának lesz-e a hatása a turizmusra? 
Az Egyesült Állomokban eldőlt, hogy Joe Biden lesz a következő elnök, akinek hivatalos 

beiktatására 2021. január 20-án kerül sor. Sokan felteszik a kérdést, hogy az új elnök hogyan fogja 

kezelni a turizmust a koronavírus járvány árnyékában. 

Biden eddigi nyilatkozatai arra engednek következtetni, hogy szigorúbb intézkedéseket fog 

bevezetni a járvány terjedésének megfékezésére, visszaszorítására. Mivel a hidegebb, téli 

időszakban a járvány köztudottan gyorsabban terjed, arra lehet számítani, hogy már januárban 

minimum 4-6 hétre országos „lezárásokat” fognak bevezetni. Eszerint – 2020 tavaszához 

hasonlóan – az elkerülhetetlen utazásokat kivéve minden egyéb utazást be fognak tiltani. Erre 

annál is inkább lehet számítani, mivel a világon az USA kiemelkedik a fertőzések számában. Emiatt 

az USA állampolgárait Európa mellett sok más országban sem fogadják. Jelenleg az USA-n belüli 

utazás kezelésének szabályozása sem egységes. Van, ahol egyes államokba, városokba csak 

negatív PCR teszt birtokában lehet beutazni az USA más tagállamaiból. 

Arra lehet számítani, hogy beiktatása után Biden elnök kezdeményezni fogja a maszk használat 

kötelezővé tételét az USA minden tagállamában. Ennek bevezetése nem lesz egyszerű, mert az 

elnök erre vonatkozó kötelező rendelet kiadására nem jogosult. A maszkhasználat kötelezővé 

tétele a szenátus és a képviselőház közötti politikai viták, egyezkedések után fog eldőlni. Jelenleg 

az USA 34 tagállamában, valamint District of Columbia-ban és Puerto Rico-ban kötelező a 

maszkviselés. 

A koronavírus járvány elleni intézkedések között a világon sok helyen használják a 

kontaktkövetést. Ez egy olyan applikáció bevezetését jelenti, melyre az utazónak fel kell töltenie 



 

5 
 

utazási tervét, az un. karantén tervét, a PCR teszt eredményét, valamint a COVID 19 

szimptomáinak önértékelését. Például Kanadába csak ezek birtokában lehet az USA-ból beutazni. 

Bár nem kötelező jelleggel, de az USA több tagállamában már alkalmaznak kontaktkövetési 

applikációkat. Biden várhatóan minden tagállamban egységes applikáció bevezetését fogja 

kezdeményezni. 

Természetesen a koronavírus ellen védelmet nyújtó oltás jelenti majd a megoldást. A Pfizer 2020. 

november 9-én jelentette be, hogy 90%-ban eredményes vakcinát sikerült kidolgozniuk. Ha ez 

beválik, elő fogja segíteni az epidémia terjedésének megállítását és a turizmus fokozatos 

kilábalását a válságból. 

6. Nem az ár, hanem a pozitív vendégvélemények számítanak a foglalásnál 
A Florida Atlantic University – és további négy, köztük két pekingi egyetem – végzett felmérést 

arra vonatkozóan, hogy a szállodai szobák, illetve rövid távú lakások foglalásánál mi alapján 

választanak az utazást tervezők. A felmérés azt mutatta, hogy a választásnál jobban számítanak a 

pozitív vendégvélemények, mint az alacsony árak és a jelentős kedvezmények. Ezért azt javasolják 

a szállodák üzemeltetőinek, hogy javítsák marketingstratégiájukat, üzemeltetésüket, 

szolgáltatásaik minőségét. Ezek sokat segíthetnek teljesítményük javításában.  

A Florida Atlantic University professzora P.Bilgihan a következőkben foglalta össze a felmérés 

eredményét: „A szállodai szobák, a magánlakások ára rugalmas, a kereslet szerint alakul. Csökkenő 

kereslet esetén esnek az árak. A koronavírus járvány következtében megváltozott a fogyasztók 

gondolkodása. Számukra fontosabb lett a biztonság, mint az ár. Ezért a korábbi vendégek 

véleményét nézik, a pozitív vélemények, s nem az alacsonyabb árak alapján választanak, 

döntenek.” Ezt a tanulságot javasolja figyelembe venni Floridában is, ahol a válság előtt 1,1 

munkahely volt a turizmusban, s ezek száma megtizedelődött. A felmérésről készített tanulmány 

az Internet Research újságban jelent meg. 

7. AZ APPLE PRÉMIUMOT FIZET MUNKATÁRSAINAK, HOGY KÍNÁBA 

UTAZZANAK A KORONAVÍRUS JÁRVÁNY IDEJÉN 
Az International Business Times 2020. november 15-ei cikke szerint az Apple napi 500 dollár 

prémiumot fizet munkatársainak, akik vállalják, hogy a koronavírus járvány alatt Kínába utaznak 

dolgozni legalább 6 hétre. Ezért az extra díjazásért az Apple kínai partnereinél – melyek iPadeket, 

iPhone-okat stb. gyártanak – kell munkát végezniük. A hírek szerint az Apple ezt az akciót már a 

nyáron elkezdte, de akkor még 10 nap munkavégzésről volt szól. A szeptemberben e tárgyban 

kiadott ismételt felhívásukban már min. 6 hetes munkavégzés esetén ajánlották a napi 500 dollár 

prémiumot. A cikkben megjegyzik, hogy a magas prémium oka – egyebek mellett – az, hogy a 

Kínába való érkezés után 2 hetet karanténban kell tölteni az Apple munkatársainak, amit csak 

kevesen vállalnak. 
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8. Arne M. Sorenson, a Marriott International elnöke nyílt levelet írt az USA 

megválasztott elnökének, Joe Bidennek 
A nyílt levél a LinkedIn-en jelent meg. Arne M. Sorenson azzal kezdi levelét, hogy gratulál Bidennek, 

az USA napokban megválasztott 46. elnökének, illetve Kamala Harris alelnöknek. Ezután arról ír, 

hogy 4 évvel ezelőtt, elnökké választásakor Trumpnak is nyílt levelet írt, amelyben az USA-ban és 

a világon a szállodaiparban dolgozó sok százezer munkavállaló érzéseit is próbálta kifejezni, amikor 

több tanácsot is adott az új elnöknek. Utólag meg kell állapítsa, hogy Trump elnök politikáján nem 

látszott, hogy bármelyik tanácsát megfogadta volna. Ezt követően tanácsot ad az új elnöknek a 

következők szerint: 

• Igyekezzen egységet teremteni az elmúlt években mélységesen megosztott amerikai 

társadalomban. 

 

• Koncentráljon a koronavírus járvány megfékezésére, beleértve a munkanélküliek részére 

biztosított ingyenes orvosi ellátást, a kisvállalkozások részére nyújtott – túlélésüket 

biztosító – állami támogatást. 

 

• Dolgozzon egy fair társadalom, fenntartható gazdaság megteremtésén. Egyetért Bidennek 

azzal a tervével, hogy a magas jövedelműek adóját emeljék. Ugyanakkor a vállalati adók 

emelésére vonatkozó elképzeléseknél óvatosságra inti.  Azt kockázatosnak tartja, arra 

figyelmeztet, hogy a céges adóterhek növelése csökkentheti az új befektetéseket, azokat 

más országok felé terelheti. A vállalati adók általános növelése helyett, a kivételeket 

csökkentsék. Azt is javasolja, hogy növeljék a minimum béreket, de alaposan előkészítve. 

A minimális bérek bizonyos emelése néhány nagyvárosban, régióban segíti a vállalatokat 

a munkaerő megtartásában, másutt viszont a kisvállalkozások ellehetetlenülését 

okozhatja. 

 

• Fentiek mellett még az a tanács szerepel a nyílt levélben, hogy az USA társadalmát 

véglegesen megosztó bevándorlás témájában igyekezzen Biden elnök konszenzusos 

megoldást kidolgozni. Arne Sorenson abszurdnak tartja nem tudomásul venni azt, hogy 

több, mint 10 millió illegális bevándorló van az országban, akik a társadalom peremén 

kényszerülnek megélni. Ugyanakkor azt is abszurdnak tartja, hogy minden új bevándorlót 

be kell engedni az országba. Véleménye szerint legalizálni kell a már itt tartózkodókat, elő 

kell segíteni, hogy beilleszkedjenek, a társadalom hasznos tagjai legyenek. Ugyanakkor 

egyértelmű, transzparens szabályokat kell hozni az új bevándorlókra. 
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9. Megválasztották a nemzetközi szállodás szakma 2020. évi Oscar díjasait 
Az „Év Szállodása” díjat az önálló szállodák közül a Comói-tó melletti Cernobbio-ban működő 

világhíres Villa d’Este szálloda igazgatója, Danilo Zucchetti, a szállodaláncok esetében Beatrice 

Tollman, a Red Carnation Hotels alapítója és ügyvezető igazgatója kapta. 

Az „Év Szállodása” díjat 1980-ban alapították, 2020-ban a 40. alkalom, hogy megválasztják a 

nemzetközi szállodás szakma legjobbjait. Ebben az évben a koronavírus járvány miatt elmarad a 

szokásos, ünnepélyes díjátadás. A nyerteseket 2020. november 18-án 15 órakor egy egyórás 

online webinar keretében a Wall Street Journal főszerkesztője Jeff Weinstein köszönti, mutatja be. 

A webinarra az érdeklődők regisztrálhatnak, kérdéseket tehetnek fel a nyerteseknek. 

10.  Bajban van a szállodaipar az USA-ban is 
Az American Hotel & Lodging Association (AHLA) felmérést végzett tagjai körében a 2020. évi 

várható kilátásokról, a koronavírus járvány okozta válságból való kilábalás esélyeiről. A válaszadók 

igen negatívan ítélték meg kilátásaikat a jelenlegi és várható alacsony szobafoglaltság, s az emiatt 

drámaian csökkenő bevételek miatt. A téli időszak különösen nehéznek ígérkezik, amit egy az 

utazási hajlandóságról készített felmérés is igazol. Eszerint 10 amerikai polgár közül csupán 3 

tervez belföldi utazást a következő hónapokban.  

Az AHLA a jövőbeli kilátásokra vonatkozó felmérése keretében 2020. november 10-13. között 

1.200 tagszállodájuk tulajdonosait, üzemeltetőit, munkavállalóit kérdezték meg. A felmérés főbb 

megállapításai a következők voltak: 

• A válaszadók 77%-a szerint jelentős elbocsátásokra fognak kényszerülni 

• 33% gondolja úgy, hogy csődbe kerül, vagy kénytelen lesz eladni szállodáját  

• 1/3-uk azt válaszolta, hogy a jelenlegi igen gyenge kereslet mellett maximum 3 hónapig 

tudnak még működni 

• Összesen 52% jelezte, hogy bezárásra kényszerül további állami segítségnyújtás nélkül 

A felmérés után az AHLA elnöke, Chip Rogers azt nyilatkozta, hogy a Kongresszusnak fontossági 

sorrendet kellene felállítani a koronavírus járvány által különösen sújtott ágazatok között, s 

nagyon gyorsan kellene dönteni a további állami segítségnyújtásról. Véleménye szerint a 

Kongresszus döntésének további késlekedése óránként 400 munkahely megszűnését okozza az 

USA szállodaiparában. 


